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REVISTA PRESEI 

 

 

 Parlamentul se reuneşte în şedinţă comună; pe ordinea de zi - încuviinţarea 

stării de alertă 

Parlamentul se reuneşte miercuri, în şedinţă comună, pentru a vota hotărârea 

Guvernului privind încuviinţarea stării de alertă, au decis Birourile permanente 

reunite ale Camerei Deputaţilor şi Senatului, scrie Agerpres. 

 

Şedinţa plenului reunit va avea loc începând cu ora 15,00. Birourile reunite au 

aprobat marţi scrisoarea premierului Ludovic Orban prin care transmite Hotărârea 

Guvernului nr. 394/18.05.2020 privind declararea stării de alertă şi măsurile care 

se aplică pe durata acesteia pentru prevenirea şi combaterea efectelor pandemiei de 

COVID-19. 

 

Potrivit legii, starea de alertă se instituie de Guvern prin hotărâre, la propunerea 

ministrului Afacerilor Interne, şi nu poate depăşi 30 de zile, însă, pentru motive 

temeinice, poate fi prelungită pentru încă 30 de zile. Când starea de alertă se 

instituie pe cel puţin jumătate din unităţile administrativ-teritoriale de pe teritoriul 

ţării, măsura se supune încuviinţării Parlamentului. 

 

Parlamentul se pronunţă în şedinţă comună a Camerei Deputaţilor şi Senatului, în 

termen de 5 zile de la data solicitării de încuviinţare. Dacă Parlamentul respinge 

solicitarea de încuviinţare, starea de alertă încetează de îndată. Parlamentul poate 

încuviinţa măsura adoptată de Guvern integral sau cu modificări. 

 

"În conformitate cu prevederile art. 4, alin. 3, din Legea nr. 55/2020 privind unele 

măsuri pentru prevenirea şi combaterea efectelor pandemiei de COVID-19, vă 

supunem spre încuviinţare Hotărârea Guvernului nr. 394/18.05.2020 privind 

declararea stării de alertă şi măsurile care se aplică pe durata acesteia pentru 

prevenirea şi combaterea efectelor pandemiei de COVID-19", se arată în scrisoarea 

trimisă Parlamentului de premierul Ludovic Orban 
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Potrivit hotărârii Guvernului, începând cu data de 18 mai 2020 se instituie starea 

de alertă pe întreg teritoriul ţării, pe o durată de 30 de zile. 

 

La data intrării în vigoare a prezentei hotărâri încetează aplicabilitatea Hotărârii 

Comitetului Naţional pentru Situaţii de Urgenţă nr. 24/2020 privind aprobarea 

instituirii stării de alertă la nivel naţional şi a măsurilor de prevenire şi control al 

infecţiilor, în contextul situaţiei epidemiologice generate de virusul SARS-CoV-2, 

se arată în document. 

 

Actele emise în temeiul Hotărârii Comitetului Naţional pentru Situaţii de Urgenţă 

nr. 24/2020 rămân aplicabile în măsura în care nu contravin prevederilor prezentei 

hotărâri în ceea ce priveşte măsurile propuse, până la adoptarea actelor în temeiul 

Legii nr. 55/2020 privind unele măsuri pentru prevenirea şi combaterea efectelor 

pandemiei de COVID-19. 

(Sursa: Agerpres) 

 

 Comisia juridică a Camerei Deputaților: Evaziunea fiscală sancționată cu 

amendă dacă prejudiciul nu depăşeşte 100.000 euro 

Deputații juriști au decis, marți, ca în cazul infracţiunilor de evaziune fiscală să se 

acorde o amendă dacă prejudiciul nu depăşeşte 100.000 euro şi este recuperat 

integral. Totodată, fapta de evaziune fiscală nu se mai pedepsește dacă este plătit 

prejudiciul plus 20% din totalul acestuia. Proiectul de lege urmează să intre în 

dezbaterea plenului Camerei Deputaților care este și forul decizional. 

Comisia juridică a reexaminat legea privind modificarea şi completarea art.10 din 

Legea nr.241/2005 pentru prevenirea şi combaterea evaziunii fiscale, ca urmare a 

deciziei CCR de neconstituţionalitate. 

Amendamentele au fost propuse și susținute de PSD: 

 În cazul săvârşirii unei infracţiuni de evaziune fiscală, dacă în cursul 

urmăririi penale sau al judecăţii, prejudiciul cauzat este acoperit integral, iar 

valoarea acestuia nu depăşeşte 100.000 euro, în echivalentul monedei 

naţionale, se poate aplica pedeapsa cu amendă. 
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 Dacă prejudiciul cauzat şi recuperat în aceleaşi condiţii este de până la 

50.000 euro, în echivalentul monedei naţionale, se aplică pedeapsa cu 

amenda. 

 Dacă în cursul urmăririi penale sau în cursul judecăţii până la pronunţarea 

unei hotărâri judecătoreşti definitive, prejudiciul produs prin comiterea 

faptei, majorat cu 20% din baza de calcul, la care se adaugă dobânzile şi 

penalităţile este acoperit integral, fapta nu se mai pedepseşte, făcându-se 

aplicarea dispoziţiilor art. 16 alin. (1) lit. h) din Legea nr.135/2010 privind 

Codul de procedură penală. 

La sfârșitul lui 2018 Parlamentul a adoptat proiectul de lege 241/2005 pentru 

prevenirea şi combaterea evaziunii fiscale. Deputații PNL, PMP şi USR au sesizat 

CCR, care a decis să accepte obiecţiile de neconstituţionalitate. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 Dezbaterile Consiliului Economic și Social sunt “virusate”: nu mai există. 

Motivele... depinde pe cine întrebi 

 “Ședințele” plenului Consiliului Economic și Social (CES), la fel ca cele ale 

comisiilor de specialitate, s-au desfășurat pe perioada stării de urgență prin 

intermediul unui formular transmis prin email. Dezbaterile s-au virusat: adică nu 

mai există. Situația s-a prelungit acum cu încă o lună. Înainte erau dezbateri și 

propuneri în urma cărora mai ieșeau idei de modificare a unor proiecte ale 

parlamentarilor sau Guvernului. Acum toate astea au dispărut. Nu se organizează 

dezbateri prin intermediul platformelor Zoom, Webex etc. pentru că altfel membrii 

nu și-ar mai lua banii, deși se poate păstra în paralel și sistemul prin mail pentru 

vot. HotNews.ro a discutat cu două dintre părțile importante din CES, respectiv 

sindicate și patronate. Silvia Vlăsceanu, membru al Plenului CES, spune că partea 

patronală a cerut dezbateri online. Problema ar fi, înțelegem de la Iacob Baciu, 

președintele CES, că unii membri vorbesc prea mult, iar o dezbatere nu prea își are 

rostul, și, în plus, o astfel de propunere nu a întrunit numărul de voturi. 
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“Au dispărut dezbaterile. Abia după o zi se centralizează formularele și vedem cum 

a ieșit votul. Partea patronală a propus ca dezbaterile să se organizeze pe o 

platformă, precum Zoom, Webex etc. Răspunsul a fost că secretarul general nu 

poate să facă achiziția. I-am explicat că nu e vorba de nicio achiziție. E suficient să 

ai un telefon. Nu îți trebuie neapărat laptop. Nu cred că e unul care să zică că nu 

are calculator sau laptop, dar măcar are telefon”, a declarat Silvia Vlăsceanu, 

membru CES. 

 

În prima săptămână, spun ea, „poate că am fost nepregătiți majoritatea și am crezut 

că e ceva tranzitoriu până când ne organizăm”. Între timp au trecut două luni. 

 

“Nu știm cum votează ceilalți. Aflăm doar numărul de voturi. Nici nu știm ce 

observații au ceilalți. Nu există dezbatere, nu știm ce susțin ceilalți. Noi, partea 

patronală, avem un grup de WhatsApp și încercăm să împărtășim între noi ideile”, 

afirmă ea. 

 Am cerut adresele de email ale membrilor din Plen și s-a invocat faptul că 

sunt secrete, fiind sub incidența GDPR. 

 

„S-a trimis propunerea (pentru votul Plenului n.r.), săptămâna trecută, că 

prelungește (situația n.r.) până după starea de alertă. Partea patronală a votat 

negativ, sugerând folosirea unei platforme”, explică Vlăsceanu. 

 

Între timp a observat că în Comisiile de specialitate ale CES se votează pe același 

sistem, de unde a tras concluzia că propunerea patronatelor nu a fost luată în 

seamă. 

 Este o lipsă de transparență. Trebuie revizuită legea. Altfel, în situații extrem 

ne pomenim că rămânem cramponați în decizia președintelui sau a 

secretarului general. Nu s-a convocat nici biroul executiv în perioada asta. 

 Toate instituțiile de stat au reușit să se organizeze online, dar CES nu a 

putut. Nu a vrut conducerea. 

 CES funcționează într-o lipsă totală de transparență. 
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Cine/ce e de vină 

 

Iacob Baciu, președinte CES la propunerea părții sindicale, are o poveste 

diferită a situației și spune că nu s-a întrunit numărul de voturi pentru folosirea 

unei platforme online de dezbatere, deși nici el nu pare să creadă că aceasta ar fi 

folositoare. 

 

„Au cerut unii să facem online, povești de-ale lor, și pe urmă eu nu am un 

document să rezulte ce au votat fiecare și cine a fost prezent”, spune el. 

 

Potrivit acestuia, în momentul de față ca să poată lua indemnizația cei din Plen, cei 

45, și ceilalți din comisiile de specialitate, 95, trebuie să trimită într-un anumit 

termen votul pe proiecte. 

 

„Pentru fiecare eu am trimis solicitare la direcție să verifice, să analizeze cine s-a 

încadrat în termen. Cei care s-au încadrat sunt trecuți pe lista de prezență”, spune 

el. 

 

Au fost propuneri pentru folosirea altor platforme, dar nu au întrunit voturile. 

„Să spunem că fac online, cum spuneți dumneavoastră. Să spunem că unul 

vorbește jumătate de oră, cum numeri voturile? Că pe urmă nu mai completează 

lista cu voturile”, afirmă Baciu. 

 

Despre ce indemnizații/bani e vorba 

 

El a reamintit că președintele CES are rang de ministru ca salarizare. 

Vicepreședinții, cei trei, au rang de secretar de stat. Cei din comisii au 

indemnizație de 10% din indemnizația președintelui, iar membrii Plenului iau 20%. 
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Conform datelor de pe site-ul CES, în martie indemnizațiile au fost următoarele: 

 

Președinte – 21.840 lei 

Vicepreședinte – 16.640 lei 

Membru Plen – 4.368 lei 

Membru Comisie– 2.184 lei 

*sumele sunt brute 

Dacă ar fi dezbateri, ar dura prea mult, spune el 

 

„În sală ați văzut că se filmează tot, apoi se încheie o minută. Deși se înregistra, 

întotdeauna au fost discuții. Vine un sindicalist și vorbește două ceasuri, nu-l 

întrerupi că nu poți, apoi dai cuvântul altuia. Ăla vorbește și el și uite așa nu se mai 

termină ordinea de zi niciodată. La asta ne pricepem: să vorbim”, afirmă Iacob 

Baciu. 

 Atunci când vin miniștii, toți atunci au de vorbit, de dat de pereți cu ăștia 

(adică cu miniștrii n.r.). Numai prostii vorbim, ca să fiu sincer. Întâmplarea 

face că eu reprezint pe absolut toți și o să fiu echilibrat. Facem dezbatere... 

cu ce să facem dezbatere între ei? Ei au dreptul și pot să-și facă. Ce? Să mă 

lămuească pe mine că trebuie să dăm oamenii afară? Eu sunt de la sindicat. 

Eu pot să accept treaba asta? 

 În sală îi puneam să voteze cu mâna sus și votau pentru și împotrivă 

(aceleași persoane n.r.). Atunci am introdus votul electronic. Iar e bai, că nu 

se vede. Acum apare numărul de voturi. Unii ieșeau din sală ca să nu apară 

la vot. Atunci să îi pun absenți. Când au văzut că e cu absență, nu au mai 

ieșit. 
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 Nu pot să las așa (cum vor unii membri n.r.), că până la urmă vine Curtea de 

Conturi și eu răspund. Dacă nu aș face așa, cei de la organizare, de la juridic, 

economic, semnează pontajul pe povești că a vorbit membrul? Nu semnează 

nimeni. Eu atunci nu le pot da indemnizație. Altfel, vine Curtea de Conturi și 

le ia banii. Dacă nu ar fi vorba de bani, nu ar fi probleme. Să spună toată 

lumea că nu vrea bani. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 ANAF a publicat proiectul noii declarații unice care permite acordarea de 

bonificații celor care își achită obligaţiile fiscale anuale 

ANAF va modifica formularul Declarației Unice privind impozitul pe venit şi 

contribuţiile sociale datorate de persoanele fizice pentru a permite acordarea de 

bonificații celor care achită obligaţiile fiscale anuale pentru anul 2019. Proiectul de 

modificare a fost publicat miercuri dimineață și menține cota de 5% bonificație 

pentru depunerea declaraţiei unice prin mijloace electronice de transmitere la 

distanţă, până la 30 iunie. 

 Vezi aici proiectul de ordin. 

Contribuabilii pot beneficia de bonificații prin completarea și depunerea 

Declarației unice privind impozitul pe venit și contribuțiile sociale datorate de 

persoanele fizice - Capitolul I, până la data de 30 iunie 2020 inclusiv, cu 

respectarea condițiilor prevăzute de ordonanță. 

Bonificaţia se determină de contribuabil şi se evidenţiază în mod distinct în 

declaraţia unică privind impozitul pe venit şi contribuţiile sociale datorate de 

persoane fizice, sub rezerva verificării ulterioare. 

Totodată, contribuabilul determină obligațiile fiscale de plată, prin diminuarea 

obligațiilor fiscale datorate cu valoarea bonificației. 

”Având în vedere aceste modificări legislative, este necesară modificarea și 

completarea formularului  

https://static.anaf.ro/static/10/Anaf/legislatie/Ordin_bonificatii_19052020.pdf
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“Declaraţie unică privind impozitul pe venit şi contribuţiile sociale datorate de 

persoanele fizice”, precum şi a instrucţiunilor de completare ale acestuia, aprobate 

prin Ordinul președintelui Agenției Naționale de Administrare Fiscală nr.139/2020, 

publicat în Monitorul Oficial al României, Partea I, nr.47/23.01.2020”, arată nota 

de fundamentare. 

Modificările vizează, în principal: 

 introducerea la Capitolul I, după căsuța referitoare la rectificarea acestuia, a 

unor căsuțe distincte, în vederea aplicării bonificațiilor, prin care să se 

faciliteze contribuabililor numai completarea rubricilor corespunzătoare din 

formular, în funcție de categoria din care fac parte (contribuabili care au 

obligația definitivării obligațiilor pentru anul 2019, contribuabili care au 

obținut venituri anuale pentru care aveau obligația depunerii numai a 

declarației unice estimative, contribuabili care au optat pentru plata 

contribuțiilor sociale în anul 2019); 

 introducerea la secţiunea 5 de la Capitolul I din formular a unor subsecţiuni 

și rubrici noi prin care sunt evidenţiate în mod distinct atât bonificaţiile, cât 

şi obligaţiile fiscale de plată, potrivit legii. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 Florin Cîțu: Planul european de recuperare economică trebuie pus în 

aplicare fără condiționalități inutile 

Ministrul Finanțelor, Florin Cîțu, a susținut marți, la reuniunea ECOFIN, poziția 

României ca viitorul fond de recuperare să fie nediscriminatoriu la nivelul UE 27 și 

să se concentreze pe marile priorități, inclusiv pe investiții, potrivit unui comunicat 

de presă, citat de Mediafax. 

„Ne dorim implementarea rapidă și flexibilă a instrumentului european pentru 

sprijin temporar pentru atenuarea riscurilor de șomaj în situații de urgență (SURE), 

care să le permită statelor membre care au nevoie de finanțare să utilizeze pe deplin 

această oportunitate”, a precizat Florin Cîțu. 
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Acest instrument presupune o asistență financiară de până la 100 de miliarde de 

euro, sub formă de împrumuturi și se adresează tuturor statelor membre. Acestea 

vor contribui cu garanții de 25% din volumul facilității (25 mld. euro), care se vor 

constitui ca datorie publică guvernamentală garantată și nu vor avea impact pe 

deficit decât în cazul în care sunt executate. În cazul României, garanțiile ar urma 

să fie de aproximativ 393 mil. euro. 

În ceea ce privește un posibil fond de recuperare economică la nivelul UE, 

ministrul Finanțelor a arătat încă o dată că această criză fără precedent necesită un 

răspuns puternic și coordonat, bazat pe solidaritate, pragmatism, coeziune, 

convergență și condiții de concurență echitabile. 

„Considerăm oportun ca fondul de recuperare să fie complementar cu propunerea 

pe noul Cadru Financiar Multianual, care ar trebui să includă mai multe flexibilități 

și o anvelopă financiară mărită. Criteriile de alocare ar trebui să se bazeze pe 

principiul coeziunii”, a mai spus Florin Cîțu. 

Ministrul Finanțelor a transmis omologilor din UE că România se așteaptă la o 

abordare unitară în ceea ce privește instrumentele care se adresează atât statelor 

euro, cât și celor non-euro. 

„Planul de recuperare economică trebuie pus în aplicare rapid, fără birocrație și 

condiționalități inutile, să se axeze pe marile priorități, pe investiții, pe necesitățile 

statelor membre mai puțin dezvoltate. Mai ales pentru acestea, este important să 

punem accentul pe granturi”, a conchis ministrul Finanțelor. 

Ministrul Finanțelor a participat marți, prin videoconferință, la reuniunea informală 

a Consiliului de Afaceri Economice și Financiare (ECOFIN), în care s-au schimbat 

opinii pe marginea măsurilor adoptate la nivelul UE în contextul crizei sanitare 

cauzate de noul coronavirus. 

Comunicarea Comisiei privind planul de acțiune în domeniul spălării banilor și 

combaterea finanțării terorismului, precum și rezultatele procedurii scrise pentru 

adoptarea concluziilor privind rapoartele de țară, publicate de Comisia Europeană 

în 26 februarie 2020, au completat agenda reuniunii informale a Ecofin. 

(Sursa: Digi 24) 
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 Proiect adoptat în primă etapă: Statul nu va putea înstrăina participațiile la 

companii timp de 2 ani. Va căuta, în schimb, să dețină mai multe acțiuni la 

companiile existente  

Considerând că efectele negative în plan economic determinate de starea de 

urgență și de criza COVID-19 se vor prelungi pe o perioadă mai lungă, PSD a 

inițiat un proiect de lege care impune interdicția de a înstrăina orice participație a 

statului la companiile și societățile naționale, bănci și diverse alte societăți, pentru 

o perioadă de 2 ani, după cum a relatat anterior Profit.ro. Senatul a adoptat acum 

proiectul, care va fi transmis spre dezbatere și vot final Camerei Deputaților.   

Proiectul a fost inițiat de senatorul PSD Șerban Nicolae, cu susținerea mai multor 

colegi.  

Inițiatorii subliniază că, potrivit Constituției României, statul este obligat să 

asigure protejarea intereselor naționale în activitatea economică, dar în contextul 

pandemiei de coronavirus aceste interese pot fi afectate.   

”Aceste interese sunt reprezentate, între altele, de participațiile pe care statul le 

deține la companiile și societățile naționale, la bancă și la diverse alte societăți. 

Toate acestea sunt entități economice pe care statul deține acțiuni, ca acționar unic 

sau în diverse cote de participare. Declararea stării de urgență (...) a modificat 

substanțial regulile după care funcționează economia românească, atât în plan 

intern, cât și în plan internațional. În esență, valoarea participațiilor fluctuează într-

un ritm și în direcții greu cle anticipat, ceea ce poate duce la pierderi importante 

pentru acele companii și societăți la care statul român deține participații”, arată 

autorii proiectului.  

Legea PSD, declarată neconstituțională, prin care închisoarea pentru evaziune 

fiscală este evitată la achitarea prejudiciului - la un singur pas de o nouă adoptare 

Prin urmare, proiectul prevede că ”se interzice, pentru o perioadă de doi ani, 

înstrăinarea participațiilor statului la companiile și societățile naționale, la bănci, 

precum și la orice altă societate la care statul are calitatea de acționar, indiferent de 

cota de participație deținută”.  
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Totodată, ”se suspendă, pentru o perioadă de doi ani, orice operațiuni privind 

înstrăinarea participațiilor statului la companiile și societățile naționale, precum și 

la societățile la care statul are calitatea de acționar, începute anterior intrării în 

vigoare a prezentei legi”.  

”În mod evident, efectele negative în plan economic determinate de starea de 

urgență și de criza COVID-19 se vor prelungi pe o perioadă mai lungă decât cea 

raportată strict la durata sării de urgență. De aceea, este necesar ca măsura 

interdicției să opereze pentru o perioadă mai îndelungată, de siguranță. Bineînțeles, 

în măsura în care se apreciază că efectele negative au încetat, ori că înstrăinarea 

participațiilor statului ar fi benefică protecției intereselor naționale în economie, tot 

printr-un act normativ cu putere de lege perioada interdicției ar putea fi scurtată. În 

mod corespunzător, aceasta poate fi și prelungită”, subliniază autorii proiectului.  

Unii nu vor scăpa însă Proiectul prevede însă, tot ca urmare a fluctuației 

fenomenelor economice determinate de criză, că statul trebuie să aibă posibilitatea 

de a dobândi, în oricare dintre modalitățile prevăzute de lege, participații la o serie 

de societăți din domenii de importanță strategică, corespunzător perioadei de criză.  

Astfel, proiectul stabilește că, în condițiile legii, statul român poate dobândi, în 

oricare dintre modalitățile prevăzute de lege, participații la societățile care 

desfășoară activități economice în domeniile:  

a) producția și comercializarea de medicamente, dispozitive medicale, seruri și 

vaccinuri, servicii medicale și paramedicale;  

b) industria constructoare de mașini, metalurgică, alimentară, agricultură, 

silvicultură, exploatarea forestieră;  

c) producția, transportul, distribuția și furnizarea de energie electrică și energie 

termică;  

d) explorarea, exploatarea, extracția, producția și prelucrarea resurselor minerale; 

e) transportul, construcția și administrarea de infrastructură rutieră, feroviară, 

navală și aeriană;  

f) captarea, tratarea și distribuția apei potabile și a apei pentru irigații;  

g) poștă, comunicații și tehnologia informației.  
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”Această perioadă de doi ani va permite și măsuri prin care statul să-și reevalueze 

portofoliul de participații, să efectueze investiții și să-și eficientizeze prezența în 

acționariatul operatorilor economici care 'funcționează în sectoarele de interes 

economic strategic”, consideră inițiatorii. 

 

(Sursa: profit.ro) 

 

 

 Încă o aberație juridică a PSD: Parlamentul modifică hotărârea de Guvern 

privind starea de alertă ca să-și lase oamenii din teritoriu la butoanele 

spitalelor / Zegrean: E în afara logicii juridice toată povestea asta 

Decizie fără precedent în ultimii 30 de ani. O hotărâre de Guvern, cea prin care se 

declară starea de alertă, este modificată printr-o hotărâre a Parlamentului. Totul a 

fost aranjat de PSD care a introdus mai întâi în legea stării de alertă un articol prin 

care și-a creat această posibilitate, iar apoi a modificat anexele hotărârii de Guvern 

în comisiile juridice. Motivul: menținerea la masa deciziei privind numirile în 

spitale a propriilor oameni. 

„Este de neînțeles, este în afara logicii juridice toată povestea asta. Văd că ei scriu 

în lege ce vor ei, dar deasupra Parlamentului este cerul și Constituția și Constituția 

trebuie respectată și de către Parlament”, a declarat pentru HotNews.ro fostul 

președinte al Curții Constituționale, Augustin Zegrean. 

Parlamentarii juriști au decis marți seară, în Comisiile de specialitate să amendeze 

măsurile luate de către Guvern privind aplicarea stării de alertă pe teritoriul 

României pe o perioadă de 30 de zile. 

Mai exact, la propunerea PSD s-au introdus două amendamente: unul care 

securizează posturile propriilor oameni numiți la conducerea spitalelor și al doilea 

care prevede obligativitatea Guvernului de a acorda măști pentru persoanele 

defavorizate. Astfel modificările vizează anexe care fac parte integrantă din 

Hotărârea de Guvern, ceea ce înseamnă că aceasta este modificată. 
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AMENDAMENTELE PSD: 

 Autoritățile publice locale, pentru unitățile sanitare din subordinea lor, 

exercită atribuția de numire, suspendare și eliberare din funcție a persoanelor 

care ocupă funcții de conducere în cadrul acestor unități în condițiile legii. 

 În spațiile publice închise, spațiile comerciale, mijloacele de transport în 

comun și la locul de muncă se instituie obligativitatea purtării măștii de 

protecție, în condițiile stabilite prin ordinul comun al ministrului sănătății și 

ministrului afacerilor interne, emis în temeiul art. 13 și 71 alin. (2) din Legea 

nr. 55/2020. Guvernul României prin Ministerul Sănătății va pune la 

dispoziția autorităților publice locale necesarul de măști de protecție pentru 

familiile și persoanele defavorizate de pe raza unităților administrativ – 

teritoriale respective. 

Prin modificările aduse unei Hotărâri de Guvern Parlamentul își depășește 

competențele pe care le are. Potrivit Constituției Guvernul emite Hotărâri pentru 

aplicarea legilor. Hotărârile de Guvern pot fi atacate doar în instanța și nu pot fi 

amendate de Parlament (pentru că aplică legea). 

Constituție art 108: 

 (2) Hotararile se emit pentru organizarea executarii legilor. 

 (4) Hotararile si ordonantele adoptate de Guvern se semneaza de primul-

ministru, se contrasemneaza de ministrii care au obligatia punerii lor in 

executare si se publica in Monitorul Oficial al Romaniei. Nepublicarea 

atrage inexistenta hotararii sau a ordonantei. 

De partea cealaltă, PSD susține că modificarea HG în cauză este posibilă, în baza 

legii cadru privind starea de alertă pe care chiar Parlamentul a făcut-o săptămâna 

trecută. 

"Modificările la HG se pot face în baza Legii 55/2020 care prevede că măsurile se 

supun votului iar Parlamentul poate adopta, modifica sau respinge măsurile", au 

explicat parlamentarii juriști ai PSD. 
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Legea 55/2020, privind introducerea starii de alertă prevede : 

 ART 4 

 (1) Starea de alerta se instituie de Guvern prin hotarare, la propunerea 

ministrului afacerilor interne, si nu poate depasi 30 de zile. Starea de alerta 

poate fi prelungita, pentru motive temeinice, pentru cel mult 30 de zile, prin 

hotarare a Guvernului, la propunerea ministrului afacerilor interne. 

 (2) Starea de alerta se instituie pe intreg teritoriul tarii sau doar pe teritoriul 

unor unitati administrativ-teritoriale, dupa caz. 

 (3) Cand starea de alerta se instituie pe cel putin jumatate din unitatile 

administrativ-teritoriale de pe teritoriul tarii, masura se supune incuviintarii 

Parlamentului. Parlamentul se pronunta in sedinta comuna a Camerei 

Deputatilor si Senatului, in termen de 5 zile de la data solicitarii de 

incuviintare. Daca Parlamentul respinge solicitarea de incuviintare, starea de 

alerta inceteaza de indata. 

 (4) Parlamentul poate încuviința măsura adoptată de Guvern integral 

sau cu modificări 

 

Zegrean: E neobișnuit ce se întâmplă 

 

Fostul președinte al Curții Constituționale Augustin Zegrean spune că Parlamentul 

a creat un conflict juridic de natură constituțională prin înscrierea în lege a 

obligației Guvernului de a supune hotărârea spre aprobarea Parlamentului. 

 

"Este un lucru neobișnuit ceea ce se întâmplă pentru că în Constituție este vorba de 

separarea puterilor în stat. Hotărârile se dau pentru executarea legilor. Este prima 

dată când se întâmplă că o HG să fie supusă aprobării Parlamentului. Nu este în 

regulă pentru că HG pot fi atacate în justiție și justiția poate să le anuleze. O 

hotărâre aprobată de Parlament nu știu cum va putea fi atacată în justiție pentru că 

un judecător nu poate anula actele Parlamentului. 
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Este de neînțeles, este în afara logicii juridice toată povestea asta. Văd că ei scriu în 

lege ce vor ei, dar deasupra Parlamentului este cerul și Constituția și Constituția 

trebuie respectată și de către Parlament. Ăsta e statul de drept și cel care emite 

legea o și respectă. Se creează un conflict juridic de natură constitutională între 

Parlament și Guvern iar conflictul a fost creat de Parlament prin înscrierea în lege a 

obligației Guvernului de a supune hotărârea spre aprobarea Parlamentului", a 

explicat Zegrean pentru HotNews.ro 

Parlamentul se reunește miercuri în ședință comună a celor două camere pentru a 

aproba starea de alertă pe teritoriul României și măsurile de prevenire a epidemiei 

de COVID 19. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 PNL ia în calcul ca alegerile locale să se desfășoare în septembrie-octombrie 

iar parlamentarele în decembrie - surse 

Premierul Ludovic Orban le-a spus marți liberalilor, în ședința Biroului Executiv, 

că își dorește ca alegerile locale să fie programate în septembrie sau cel mai târziu 

în luna octombrie dacă epidemia de coronavirus scade în intensitate, au declarat 

pentru HotNews.ro surse din interiorul PNL. 

Orban le-a amintit colegilor că Guvernul nu poate decide deocamdată nimic în 

ceea ce privește data alegerilor locale până când judecătorii Curții Constituționale 

nu iau o decizie în ceea ce privește ordonanța amendată de PSD și contestată de 

către liberali. Judecătorii CCR vor decide astfel cine va stabili data alegerilor, 

Parlamentul sau Guvernul. 

Potrivit surselor citate liderul PNL le-a spus colegilor că dacă totul decurge bine, 

alegerile parlamentare ar putea fi organizate la termen, la începutul lunii 

decembrie. 

Liberalii s-au reunit marți seara în ședința Biroului Politic National în sistem 

videoconferință. 

(Sursa: hotnews.ro) 
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 Raportarea și prevenirea infecțiilor nosocomiale, în premieră într-un proiect 

de lege. Spitalele românești raportează cele mai puține infecții din UE 

Un proiect de lege care își propune raportarea reală, reducerea și prevenirea 

infecțiilor asociate actului medical (nosocomiale), inițiat de USR, a fost depus 

marți la Parlament. România are doar puțin peste 250 de epidemiologi, spitale 

supraaglomerate, infecții neraportate, personal medical nepregătit, izolatoare 

aproape inexistente, laboratoare de microbiologie insuficiente și o pandemie în 

desfășurare, arată deputatul USR Tudor Pop, unul dintre inițiatorii proiectului de 

lege. În plus, spitalele din țara noastră raportează anual cel mai mic procent de 

infecții nosocomiale dintre statele Uniunii Europene. 

"Acest proiect este, în primul rând, un Manifest. Unul care vorbește despre nevoia 

de a depăși anumite mentalități și obiceiuri prezente atât în spitalele românești cât 

și în spațiul public", spune Tudor Pop. 

"Din spital nu trebuie să ieși mai bolnav decât ai intrat. Dreptul la sănătate este 

unul garantat de Constituție, dar, la rândul nostru, trebuie să conștientizăm 

gravitatea infecțiilor asociate asistenței medicale, fie că suntem cadre medicale, 

pacienți sau vizitatori și să acționăm în sensul prevenirii și limitării lor. Împreună, 

medici și pacienți, putem stopa nosocomialele!", este mesajul celor 3 inițiatori ai 

proiectului de lege - parlamentarii USR Tudor Pop, Adrian Wiener și Emanuel 

Ungureanu. 

 

Proiectul de lege poate fi consultat integral aici. 

 

Expunerea de motive poate fi citită integral aici. 

 

Subraportarea infecțiilor nosocomiale, cea mai mare problemă în spitalele din 

România 

În România, problema infecțiilor asociate asistenței medicale (IAAM) este definită 

de o subraportare evidentă din partea spitalelor, cu procente de (mult mai puțin) de 

1% dintre pacienții internați, în fiecare dintre ultimii 22 de ani. 

 

 

https://media.hotnews.ro/media_server1/document-2020-05-19-24005826-0-proiect-lege-infectii-nosocomiale.odt
https://media.hotnews.ro/media_server1/document-2020-05-19-24005826-0-proiect-lege-infectii-nosocomiale.odt
https://media.hotnews.ro/media_server1/document-2020-05-19-24005827-0-expunere-motive.odt
https://media.hotnews.ro/media_server1/document-2020-05-19-24005827-0-expunere-motive.odt
https://media.hotnews.ro/media_server1/document-2020-05-19-24005827-0-expunere-motive.odt
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Totuși, conform celui mai recent studiu de prevalență de moment privind infecțiile 

nosocomiale și consumul de antibiotice în spitale, derulat la nivel european în anii 

2016-2017, în România aproximativ 5% dintre pacienți au cel puțin o IAAM anual. 

Diferențele dintre situația din România și cea din alte state membre UE/EEA sunt 

și mai evidente: 

 

• în privința consumului de antibiotice raportat la numărul de locuitori, al doilea în 

2015, apoi datorită unei scăderi a consumului de antibiotice în România începută în 

anul 2016, al patrulea loc în 2016 și al cincilea în 2017-2018, dar depășind cu 

aproape 25% media europeană. 

 

• în privința nivelurilor de rezistență la antibiotice a bacteriilor implicate în IAAM, 

acesta a fost cel mai ridicat în România dintre toate statele participante la același 

studiu european din 2016-2017. 

 

• numărul important de cazuri de infecție postantibiotică cu Clostridioides difficile, 

peste 10.000 de cazuri în 2017 și în 2018. 

 

Organizația Mondială a Sănătății evalua în urmă cu un deceniu că în statele 

dezvoltate rata infecțiilor nosocomiale ar fi de aproximativ 5%, iar în statele în 

curs de dezvoltare ar putea atinge chiar 10%. 

 

În Europa, se estimează că în jur de 98.000 pacienți spitalizați au cel puțin o 

infecție asociată actului medical. În România, estimarea este de aproximativ 3.400 

de pacienți care au cel puțin o infecție asociată actului medical în fiecare zi. 

Numărul infecțiilor intraspitalicești raportate în anul 2017 a fost de 19.607 cazuri, 

dintre care cele mai multe digestive (8.019 cazuri), respiratorii (3.549), urinare 

(2.568) și de plagă chirurgicală (2.297). 

 

Una dintre cele mai importante cauze care contribuie la gravitatea infecțiilor 

asociate actului medical este rezistența bacteriană la antibiotice. Aceasta a devenit 

una dintre cele mai importante amenințări la adresa sănătății publice la nivel 

mondial, iar infecțiile cauzate de germeni multirezistenți la antibiotice cresc 

semnificativ costurile asistenței medicale. 
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Principalii factori care determină această rezistență sunt: utilizarea antibioticelor 

excesiv și uneori eronat (datele OMS indică 30-50% dintre prescrierile de 

antibiotice drept nejustificate), precum și trecerea germe-nilor rezistenți de la o 

persoană infectată sau colonizată cu aceștia la o alta, în lipsa aplicării unor măsuri 

eficiente de limitare a circulației acestor germeni. O a doua mare cauză de gravitate 

este faptul că survin la pacienți care au o capacitate de apărare la infecții adesea 

alterată, prin afecțiunea inițială care a determinat spitalizarea, prin intervențiile 

medicamentoase sau chirurgicale suferite. 

Subiectul infecțiilor nosocomiale nu mai este în prim-planul agendei publice, la 

aproape 5 ani de la Colectiv 

La aproape 5 ani de la Colectiv, "subiectul infecțiilor nosocomiale nu mai este în 

prim-planul agendei publice, raportarea lor stă încă sub semnul îndoielii, iar 

prevenția este departe de ceea ce ar trebui să fie. Deși legislația actuală nu mai 

sancționează raportarea unui număr mare de pacienți infectați cu bacterii 

multirezistente și-i încurajează pe managerii de spitale să comunice numărul real al 

infecțiilor intraspitalicești, acesta nu este cu adevărat cunoscut, ceea ce împiedică 

luarea măsurilor necesare pentru prevenirea lor. Grija pentru imaginea proprie și a 

spitalului prevalează asupra raportării reale", arată cei 3 inițiatori ai proiectului de 

lege, parlamentarii USR Tudor Pop, Adrian Wiener și Emanuel Ungureanu. 

 

Însumând raportările spitalelor, România are cel mai mic procent de infecții 

nosocomiale dintre statele Uniunii Europene, dar atunci când există o evaluare 

corectă, suntem în preajma mediei UE la acest capitol. "Avem însă unele dintre 

cele mai ridicate niveluri de rezistență bacteriană la antibiotice pentru majoritatea 

bacteriilor implicate în infecții asociate asistenței medicale (IAAM) și ale 

infecțiilor cu Clostridioides difficile, consecință a consumului exagerat de 

antibiotice de rezervă și a lacunelor în activitatea de prevenire a infecțiilor", 

subliniază inițiatorii proiectului de lege. 

 

"Anual se înregistrează un număr greu de estimat de vieți și zeci de mii de ani de 

viață pierduți prin decesele pacienților cu astfel de infecții, al treilea cel mai ridicat 

nivel dintre statele UE/EEA raportat la numărul de locuitori pentru anul 2015.  
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Despre ceea ce se întâmplă la pacienții hemodializați, în centrele de recuperare, de 

paliație sau de îngrijire a persoanelor vârstnice nu știm mai nimic, deși de acolo 

ajung în spitale sute de pacienți cu infecții severe, cu aceleași bacterii 

multirezistente sau cu Clostridioides difficile, tot infecții asociate asistenței 

medicale. Doar pandemia în plină desfășurare a reușit să mai aducă în atenție și 

aceste zone ignorate din punctul de vedere al infecțiilor asociate asistenței 

medicale", mai spun inițiatorii proiectului de lege. 

"În Europa, numărul IAAM din spitale este aproape egal cu cel al IAAM din 

centrele rezidențiale și de recuperare. Atâta timp cât nu vom avea date apropiate de 

realitate, vom fi departe de rezolvarea acestei probleme majore de sănătate 

publică", atrag atenția cei 3 parlamentari USR. 

Majoritatea spitalelor din România nu au secție de boli infecțioase sau măcar un 

medic infecționist 

Majoritatea spitalelor generale sau monodisciplinare de diverse specialități din 

România sunt lipsite de o secție de boli infecțioase și de multe ori chiar de un 

singur medic infecționist (situație care a început să se corecteze timid odată cu 

ordinul MS 1101/2016), epidemiologi cu norme întregi lipsesc din mai multe 

spitale, iar laboratoarele de microbiologie cu capacitate de diagnostic a infecțiilor, 

cât și de depistare a portajelor de germeni multirezistenți la antibiotice, absentează 

la rându-le din structura unor spitale, inclusiv a unora de urgență. 

 

În multe orașe din provincie, secțiile de boli infecțioase incluse în structura 

spitalelor județene sunt găzduite în pavilioane învechite, inadecvate și la distanță 

de sediul celorlalte. Prea puține pot face față provocărilor actuale legate de 

izolarea/gruparea pacienților cu infecții cu bacterii multirezistente. 

 

Ce pași înainte se pot face prin reglementarea raportării și prevenirii infecțiilor 
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Prin reglementarea la nivel de lege a activităților de prevenire, diagnosticare și 

îngrijire a pacienților cu infecții asociate asistenței medicale se poate face un pas 

înainte în: 

• coordonarea mai bună a activităților în domeniul prevenirii, supravegherii și 

îngrijirii IAAM prin definirea rolului unui nou înființat Comitet Național pentru 

prevenirea și limitarea IAAM; 

• obținerea unei imagini cât mai apropiate de realitate a IAAM în România prin 

stimularea raportării cazurilor de IAAM și prin studii de prevalență de moment, în 

vederea dimensionării intervențiilor pentru reducerea incidenței IAAM; 

• stabilirea responsabilităților la nivelul fiecărui membru al personalului medical, al 

unității medicale și a autorităților publice în privința măsurilor pentru prevenirea 

IAAM, pentru îngrijirea corectă a pacienților cu IAAM și supravegherea 

epidemiologică a IAAM, inclusiv a sancțiunilor pentru nerespectarea acestor 

atribuții; 

• stabilirea modalităților de a crește calitatea formării inițiale profesionale și a 

pregătirii continue a personalului medical în privința limitării circulației de 

germeni și a prescrierii judicioase a antibioticelor, atât teoretic, cât și prin 

exersarea deprinderilor adecvate pentru prevenirea și managementul IAAM; 

• definirea importanței programelor de prevenire a IAAM și de utilizare judicioasă 

a antibioticelor la nivelul unităților medicale și stabilirea infrastructurii obligatorii 

la nivel de unitate medicală pentru prevenirea și îngrijirea IAAM: laboratoare de 

microbiologie, compartimente de boli infecțioase cu capacitate de grupare/izolare a 

pacienților; 

• lărgirea sferei de aplicare a măsurilor privind IAAM, trecând de la spitale de 

îngrijire a patologiei acute la includerea altor tipuri de unități medicale: spitale de 

cronici, centre de dializă, centre rezidențiale, cabinete ambulatorii; 

• stabilirea printr-un act normativ de nivel înalt a obligativității finanțării 

corespunzătoare de la nivel central în mod distinct a activităților legate de 

prevenirea IAAM și de decontare a îngrijirilor pacienților cu IAAM diagnosticat și 

declarat ca atare; 
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• implicarea pacienților și a vizitatorilor în prevenirea IAAM prin informarea 

adecvată privind riscurile IAAM și măsurile de respectat în cadrul unității medicale 

în care sunt îngrijiți (au acces); 

• informarea corectă a publicului nespecialist privind riscurile abuzului de 

antibiotice și ale IAAM, astfel încât să crească încrederea și deschiderea pentru 

colaborare cu sistemul medical în privința controlului acestor probleme. 

Ce se poate face în spitale 

În spitale este necesară derularea eficientă a două programe care să stabilească 

protocoale, proceduri, reguli și care să faciliteze aplicarea lor: programul de 

utilizare judicioasă a antibioticelor și programul de control al infecțiilor. 

 

Pentru ca acestea să fie eficiente este necesară respectarea protocoalelor de terapie 

și profilaxie antibiotică, respectiv implicarea fiecărui membru al personalului 

spitalului, a vizitatorilor și a pacienților pentru limitarea circulației microbiene, 

cunoașterea de către aceștia a regulilor ce ar trebui respectate și dezvoltarea unei 

culturi organizaționale favorabilă respectării acestor reguli. 

Măsuri imediate propuse de inițiatorii proiectului de lege: 

 coordonarea mai bună a activităților în domeniul prevenirii, supravegherii și 

îngrijirii infecțiilor asociate actului medical prin intermediul unui Comitet 

Național pentru prevenirea și limitarea infecțiilor asociate actului medical; 

 obținerea unei imagini cât mai apropiate de realitate a IAAM în România 

prin stimularea raportării cazurilor de IAAM și prin studii de prevalență de 

moment, modificarea stimulativă pentru raportare a valorilor DRG în 

vederea dimensionării intervențiilor pentru reducerea incidenței IAAM; 

 adoptarea anuală a unor planuri clare de prevenire a IAAM și de utilizare 

judicioasă a antibioticelor; 

 modificarea/actualizarea programelor de studii pentru medici și asistenți 

medicali care conțin tematici legate de IAAM și utilizarea antibioticelor și 

completarea cu activități de formare continuă pentru întregul personal din 

unitățile medicale 
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 asigurarea cadrului pentru finanțări distincte, de la nivel central, a 

activităților legate de prevenția IAAM precum și decontarea îngrijirilor 

pacienților diagnosticați și raportați cu IAAM cu scopul stimulării raportării. 

 informarea corectă și susținută a publicului privind principiile utilizării 

judicioase a antibioticelor și privind măsurile de prevenire ce trebuie 

respectate de pacienți și de vizitatori. 

Măsuri pe termen mediu și lung: 

 construirea/amenajarea de infrastructură adecvată pentru izolarea pacienților 

în fiecare spital (compartimente sau secții de boli infecțioase) 

 înființarea de laboratoare de microbiologie în spitalele în care serviciile de 

microbiologie sunt externalizate, și creșterea calității activității lor încât să 

contribuie la depistarea rapidă a infecțiilor și a colonizărilor. 

 personal suficient, cu pregătire adecvată, rațional distribuit în unitățile 

medicale și cu atribuții bine definite, în domeniile care se ocupă de 

microorganisme și infecții: epidemiologie, boli infecțioase, microbiologie, 

atât pentru activitatea curentă cât și pentru formarea celorlalți membri ai 

personalului. 

 modificarea culturii organizaționale în sensul cooperării între membrii 

personalului medical în vederea prevenirii, a diagnosticării cât mai precoce 

și a tratamentului corect al IAAM; un rol important îl are utilizarea 

judicioasă a antibioticelor, pentru care este nevoie de înțelegerea rolului 

laboratorului de microbiologie și a importanței infecționistului de spital 

general. 

Bani europeni pentru prevenirea infecțiilor 

Măsurile de prevenire și de îngrijire a pacienților cu infecții asociate actului 

medical pot fi finanțate de la bugetul de stat, din bugetul Fondului Naţional Unic 

de Asigurări Sociale de Sănătate şi din orice alte surse, potrivit legii, arată 

inițiatorii proiectului de lege:  
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"Pentru asigurarea fondurilor necesare aplicării prezentei legi, Ministerul 

Finanţelor Publice, la propunerea Ministerului Muncii şi Protecției Sociale, poate 

introduce modificările ce decurg din aplicarea prevederilor prezentei legi în 

structura bugetului de stat şi a bugetului Ministerului Muncii şi Protecției Sociale." 

 

Pentru construirea infrastructurii adecvate pentru izolarea și tratarea pacienților 

infectați, dar și pentru formarea personalului pot fi accesate fonduri europene prin 

exercițiul financiar 2021 - 2027, mai spun inițiatorii legii. 

 

Ei arată, de asemenea, că "o activitate eficientă de utilizare judicioasă a 

antibioticelor și de prevenire a infecțiilor asociate actului medical va aduce 

economii bugetare mai mult decât suficiente pentru a se autofinanța, așa cum 

demonstrează studii provenind din diverse regiuni ale lumii." 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 Arafat: Dacă în România totuşi am evitat o situaţie care este dramatică, 

acum am ajuns în momentul în care ne batem joc de ce s-a făcut 

Şeful DSU, Raed Arafat, spune că a constatat, după atitudinea unor persoane după 

ieşirea din starea de urgenţă, că unii fac "băşcălie" şi iau în "batjocură şi la mişto" 

situaţii serioase precum cea privind răspândirea noului coronavirus, potrivit 

news.ro. 

 

"Dacă aveam situaţia pe care a avut-o Italia am fi îndrăznit o secundă să spunem că 

se exagerează? Dacă în România totuşi am evitat o situaţie care este dramatică (...) 

acum am ajuns în momentul care ne batem joc de ce s-a făcut. (...) Dacă ar veni un 

val nou şi să înceapă să crească numărul cazurilor cred că nouă, ca autorităţi, ne va 

fi mult mai greu să gestionăm situaţia”, afirmă Arafat. 

 

"Normal, fără nicio discuţie şi aş fi total inconştient dacă aş spune că nu mă tem de 

acest virus. Este atât de periculos şi avem decese. Deja am atins o mie o sută şi 

ceva de decese. Haideţi să lăsăm prostiile care circulă pe reţelele de socializare, în 

unele dezbateri care au ieşit din sfera dezbaterilor pragmatice şi ştiinţifice şi au 

devenit, unele dintre ele, dezbateri de batjocură.  
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Dacă aveam situaţia pe care a avut-o Italia am fi îndrăznit o secundă să spunem că 

se exagerează? Dacă în România totuşi am evitat o situaţie care este dramatică (...) 

acum am ajuns în momentul în care ne batem joc de ce s-a făcut. (...) Dacă ar veni 

un val nou şi să înceapă să crească numărul cazurilor cred că nouă, ca autorităţi, ne 

va fi mult mai greu să gestionăm situaţia pentru că s-a implantat în conştientul unei 

părţi a populaţiei că aici a fost o cacealma”, a spus Arafat, marţi seară, la TVR. 

 

El a povestit că a fost sunat de către oameni care i-au spus că nu sunt de acord să li 

se ia temperatura la intrarea în spaţii închise. "Nu e normal ca dacă persoana are 

febră să nu intre şi să meargă, mai bine, să se consulte la un medic?”, a spus 

Arafat. 

 

El a mai spus că celor care au febră nu li se permite accesul în spaţii închise, însă 

datele acestora nu se colectează, iar autorităţile nici nu au "asemenea intenţii”. 

 

"Eu am crezut că memoria rămâne măcar şase luni, dar văd că memoria nici măcar 

două săptămâni nu rămâne”, a mai afirmat şeful DSU. 

 

El a spus că există "inclusiv grupuri organizate” care fac "băşcălie” de măsurile 

luate de autorităţi pentru prevenirea răspândirii virusului. 

 

Arafat a precizat că autorităţile se pregătesc pentru al doilea val de îmbolnăviri, 

despre care a spus că nu se ştie cum va fi. 

 

În ceea ce priveşte controalele privind achiziţiile, Arafat a spus că există o mie de 

solicitări de rapoarte, adăugând că "nimeni nu va fugi, suntem aici”. 

 

"Suntem întrebaţi pe ce bază am distribuit materialele, dacă au fost cerute sau nu, 

fiecare întrebare din asta în capul celui care lucrează, funcţionarului, în spatele ei 

poate să fie o acuzaţie, în final. (...) Ca să răspundem la aceste lucruri pierdem 

oameni, energie şi pierdem din partea oamenilor voinţă să mai facem ceva la limită 

pentru că noi am lucrat la limită în perioada asta”, a spus secretarul de stat din 

MAI. 
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"Avem nevoie de linişte, de timp, iar după asta este normal să vină cine vrea, ce 

vrea controale” a mai afirmat Raed Arafat. El a acuzat că autorităţile au fost "ţinta 

unui atac” inclusiv în media, acuzând "informaţii false răspândite de televiziuni, de 

jurnale şi care nu au absolut nicio bază”. 

(Sursa: news.ro) 

 

 INTERACTIV Coronavirus: România vs. Europa. Cum stă fiecare țară în 

perioada marilor „relaxări”. Graficul comparativ al cazurilor / Îmbolnăvirile 

și decesele raportate la 100.000 de locuitori 

 

 

Corinavirus - Romania vs Europa 

Într-o perioadă în care mai toate statele europene eu început să relaxeze restricțiile 

și măsurile luate pentru a preveni infecția cu noul coronavirus, inclusiv România 

trecând de la starea de urgență la starea de alertă și ridicând restricțiile de 

deplasare, situația pandemiei la nivelul continentului pare că se apropie de o 

aplatizare. După 84 de zile de la primul caz confirmat de coronavirus, România se 

află totuși mult mai jos pe graficul îmbolnăvirilor decât se regăseau majoritatea 

țărilor vest-europene în același moment. Același lucru e valabil și în cazul 

deceselor confirmate. În același timp, Ungaria și Bulgaria, țări vecine României, se 

află la rândul lor mult mai jos pe toate graficele. 
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În a 69-a zi de la primele 30 de cazuri raportate, în România erau confirmate 

oficial puțin peste 17.000 de cazuri de coronavirus. Comparativ, în Ungaria, în a 

64-a zi de la primele 30 de cazuri erau confirmate peste 3.500 de cazuri, iar în 

Bulgaria erau confirmate circa 2.100 de cazuri. 

În același moment de comparație cu România (a 69-a zi de la primele 30 de 

cazuri), Italia și Spania aveau amândouă peste 200.000, Germania circa 150.000, 

iar Marea Britanie trecuse și ea deja de 200.000. 

Dacă privim însă datele confirmate relativ la suta de mii de locuitori, observăm 

cum graficul se mai comprimă și România se apropie mai mult de curba țărilor 

vest-europene. Comparativ cu statele din jur, România avea aproape 80 de cazuri 

la suta de mii de locuitori, în timp ce Ungaria avea 36, iar Bulgaria 32. 

 

În ceea ce privește numărul de morți, România a înregistrat peste 1.100 de morți 

în același moment comparativ în care în Italia, Spania, Franța și Marea Britanie 

erau deja peste 25.000 de victime. 

 

Situația deceselor la suta de mii de locuitori pune România (5,25) mult mai 

aproape de curba Germaniei (9,98), cu Ungaria (4,72) fiind cam în același loc pe 

grafic ca țara noastră, urmând o creștere mai pronunțată. Bulgaria era în urmă cu 

1,58 de decese cu COVID-19 raportate la suta de mii de locuitori. 

Sigur, numărul total al cazurilor confirmate ține strâns și de modul și intensitatea 

cu care fiecare stat testează populația. În această privință, România a ajuns să 

testeze din ce în ce mai mult, înregistrând numeroase zile cu peste 8000 de teste 

efectuate, cu vârfuri de peste 11.000, dar și cu zile „slabe” în care abia au fost 

contabilizate 3-4.000 de teste. 

În total, de la debutul pandemiei de coronavirus în țara noastră au fost efectuate 

peste 322.000 de teste. 

 

 

 

https://www.graphs.ro/covid_teste_procentuale.php
https://www.graphs.ro/covid_teste_procentuale.php
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Spre comparație, Ungaria a raportat peste 138.000 de teste, în timp ce Germania 

are oficial realizate peste 3,1 milioane de teste. Italia a făcut și ea peste 3,1 

milioane de teste, Spania au făcut peste 3 milioane de teste, iar Franța a raportat 

peste 1,3 milioane de teste realizate. Bulgaria, în schimb, avea realizate circa 

66.000 de teste până pe 19 mai. 

Numărul de teste coronavirus efectuate de fiecare țară din Europa: 

(statistică realizată cu informații în 13 mai, exceptând unele state precum Spania, 

Franța sau Olanda care nu raportase oficial la acel moment) 
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(Sursa: hotnews.ro) 

https://www.statista.com/statistics/1109066/coronavirus-testing-in-europe-by-country/
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 Ministrul Educatiei anunta ca in fiecare scoala un cadru medical va 

supraveghea elevii la cursurile pregatitoare si la examene 

Ministrul Educatiei, Monica Anisie, a declarat, marti, ca in fiecare unitate de 

invatamant va exista un cadru medical care va supraveghea participarea elevilor 

din clasele a VIII-a si a XII-a la cursurile de pregatire, dar si procesul de examene 

nationale. 

 

"Deja am emis un ordin de ministru comun cu Ministerul Sanatatii care va fi 

publicat astazi in Monitorul Oficial - pentru ca s-a schimbat starea de urgenta in 

stare de alerta, avem o lege noua - (...) si acolo sunt prevazute toate masurile 

prevenire si de combatere a imbolnavirilor. 

 

Avem acolo prevazut in mod clar care sunt responsabilitatile Ministerului 

Educatiei, inspectoratelor scolare, unitatilor de invatamant si directiilor de sanatate 

publica. Am discutat cu domnul ministru al Sanatatii si in fiecare unitate de 

invatamant va exista un cadru medical care va supraveghea tot acest proces de 

revenire la cursurile de pregatire, dar si procesul de examene nationale", a spus 

Anisie, la TVR 1. Ministrul a precizat ca participarea elevilor din clasele terminale 

la cursurile de pregatire este optionala. 

 

"Vom redeschide scolile prin aceste cursuri de pregatire pentru elevii din clasele de 

a VIII-a si a XII-a tocmai pentru ca acestia au nevoie in aceasta perioada de o 

revenire si o reintalnire cu profesorii. (...) Revenirea la aceste cursuri este una 

optionala. Cred ca trebuie elevul sa se reobisnuiasca cu spatiul scolii, dar sa fie si 

sustinut emotional de profesori. (...) 

 

Odata cu revenirea la scoala vom lua si masurile de siguranta pentru ca de aici am 

pornit de fapt, de la temerile pe care le au elevii sau parintii. Aceasta revenire este 

una optionala si parintele este cel care evalueaza starea de sanatate a copilului, dar 

si ceea ce se afla in familie, membrii familiei care ar putea fi in grupa de risc", a 

aratat Monica Anisie. 

 

Ea s-a declarat convinsa ca profesorii vor fi atenti si la sustinerea emotionala a 

elevilor. 
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Ministrul Educatiei a precizat ca in curand va aparea metodologia pentru admiterea 

la liceu, inclusiv pentru liceele vocationale. 

 

"Propunerile sunt multiple. Spre final s-a decis sa existe in mare parte probe pe 

baza de portofoliu, depinde insa de fiecare tip vocational", a spus Anisie. 

 

Ea a mentionat ca pentru la toamna va exista un "plan de interventie", in contextul 

in care epidemiologii sustin ca ar putea exista un al doilea val al pandemiei. 

 

"Am discutat in Ministerul Educatiei cu specialistii si vom avea un plan de 

interventie atat la nivelul elevilor prin asigurarea cu dispozitive in asa fel incat sa 

aiba acces la invatarea online, dar si la nivelul profesorilor. Vom realiza formarea 

cadrelor didactice pentru a putea sa predea in formatul acesta online. Nu toata 

lumea a fost pregatita pentru acest lucru in aceasta perioada, insa le multumesc 

tuturor pentru eforturile pe care le-au facut pentru ca si-au dat seama cat de 

important sa fie alaturi de elevi. (...) 

 

Pe langa aceasta formare a profesorilor venim si cu o interventie atat pentru 

profesori cat si pentru elevi - vom realiza ghiduri metodologice pentru fiecare 

disciplina in parte in asa fel incat sa-i ajutam si pe elevi si pe profesori pentru a 

recupera tot ceea ce in aceasta perioada a semestrului al II-lea sa spunem ca nu s-a 

putut preda asa cum si-ar fi dorit fiecare dintre noi. Ne-am dori sa continuam 

proiectul in parteneriat cu Televiziunea Romana, sa-l extindem, si in felul acesta sa 

venim in sprijinul tuturor elevilor nu numai al elevilor de clasa a VIII-a sau a XII-a 

cum am avut acum aceste cursuri de pregatire pentru examenele nationale", a 

detaliat ministrul Educatiei. 

 

Ea a aratat ca inchiderea scolilor in aceasta perioada a fost o decizie dificila, dar 

necesara. 

 

"Vedem ca Romania nu are un numar atat de mare de imbolnaviri poate si pentru 

ca Guvernul a luat masuri bune, la timp, in asa fel incat sa nu existe riscuri foarte 

mari", a mai spus Monica Anisie. 

(Sursa: stiri.tvr.ro) 
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 Ministrul Transporturilor: În acest moment, avem 164 de km de şantiere 

deschise pentru autostrăzi şi drumuri expres 

Marile proiecte de investiţii în infrastructură au fost accelerate, iar în acest moment 

sunt 164 de kilometri de şantiere deschise pentru autostrăzi şi drumuri naţionale, a 

declarat, marţi seara, ministrul Transporturilor, Infrastructurii şi Comunicaţiilor, 

Lucian Bode. 

 

"Nu numai că şantierele nu s-au oprit, dar au fost accelerate marile proiecte de 

investiţii în infrastructură. În acest moment, avem 164 de kilometri de şantiere 

deschise pentru autostrăzi şi drumuri expres. Dintre acestea, aproape 70 km au fost 

şantiere deschise în primele patru luni. În perioadă de criză am reuşit să intrăm cu 

utilajele, pentru că lumea s-a săturat de anunţurile făcute de cei dinaintea noastră, 

care spuneau 'Am trimis la ANAP validarea proiectului X', 'Am finalizat proiectul 

tehnic pentru autostrada Y'. A început Sibiu - Piteşti, tronsonul 1 Sibiu - Boiţa, a 

început Varianta Ocolitoare Timişoara Sud, a început DN2 A2, apoi drumul expres 

Craiova - Piteşti, tronsonul 1. Până la sfârşitul anului, cred că putem să începem 

lucrările pe încă 80 de kilometri şi anume pe Centura Sud a Capitalei (52 km). De 

asemenea, Autostrada Transilvania care are cel puţin două tronsoane, Zimbor - 

Poarta Sălajului şi Nuşfalău - Suplacu de Barcău, unde vom anunţa câştigătorul în 

maxim 2- 3 săptămâni şi, dacă nu vin contestaţii, semnăm contractul pentru 

proiectare şi execuţie", a spus Bode, la B1 TV. 

 

Ministrul Transporturilor a punctat, totodată, faptul că, în prezent, s-a trecut "de la 

teorii, de la desene prin studiourile de televiziune, la lucrul efectiv". 

 

"Să ştiţi că lucrurile s-au schimbat (în privinţa contestaţiilor, n.r.). Lucrurile merg 

mai bine. Am trecut de la teorii, de la desene prin studiourile de televiziune, la 

lucrul efectiv. De ce se întâmplă lucrul acesta? Pentru că cei dinaintea noastră au 

ţinut foarte multe lucrări la sertar, aşteptând să vadă cine semnalizează în stânga 

sau în dreapta", a precizat demnitarul.  

(Sursa: Agerpres) 
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 Bode vrea reorganizarea și reducerea numărului de angajați la Tarom, 

urgent: Noi am reuşit să accesăm un ajutor de salvare de 37 de milioane de 

euro, dar acesta poate fi utilizat strict pentru plata combustibilului, 

certificatelor verzi, ratelor la leasing, deci nu pentru salarii 

Ca să nu mai reprezinte o povară pentru bugetul statului, se impune ca Tarom dar 

și alte companii de stat să fie reorganizate, a spus ministrul Transporturilor, Lucian 

Bode. Administratorii Tarom au în acest moment, pe masă, un plan de restructurare 

care ar trebui să ducă la eficientizarea companiei, printr-o reducere a personalului, 

cu până la 700 de angajați. 

„Cu cât se face mai repede reorganizarea, cu atât mai bine, altfel, la toamnă va fi 

prea târziu”, a avertizat Bode, într-o intervenție la B1V. 

Ministrul a subliniat că printr-un efort s-a reușit plata a 80%  din salarii, parte de la 

Ministerul Muncii prin ajutorul de şomaj şi parte din veniturile obţinute de 

companie. Dar că pe viitor lucrurile nu vor mai sta la fel de bine: 

„Am aprobat în Guvern un Memorandum pentru acordarea unui ajutor COVID 

pentru cele două companii româneşti – TAROM şi Blue Air. Suntem în discuţii cu 

cei de la Ministerul Finanţelor să obţinem acest ajutor pentru a trece această 

perioadă. Acest ajutor este un credit până la urmă, care trebuie returnat. Şi cei 37 

de milioane de euro sunt returnabili şi deja clepsidra s-a întors. Noi avem şase luni 

perioadă ca să-i returnăm către Ministerul Finanţelor. Administratorii companiei 

au, în acest moment, pe masă, un plan de restructurare care va duce, până la urmă, 

la eficientizarea companiei şi la reducerea numărului de angajaţi între 500, 600 sau 

700. Cu cât se face mai repede această reorganizare a TAROM, cu atât mai bine, 

altfel, la toamnă, este prea târziu. Avem de ales: vrem să salvăm această companie 

sau vrem să mai acordăm un ajutor să mai ducem încă trei luni, şase luni, un an şi 

peste un an să discutăm iar despre acelaşi lucru. Ne dorim să salvăm o companie 

naţională cum este TAROM, cu toate păcatele pe care le are: flotă diversificată, cu 

o schemă de personal foarte, foarte numeroasă, cu aproape 25 de angajaţi mai mulţi 

per avion decât toate celelalte companii din aviaţie”. 

În prezent, ajutorul de salvare acordat TAROM, în valoare de 37 de milioane de 

euro, poate fi utilizat numai pentru plata combustibilului, certificatelor verzi şi 

ratelor la leasing, nu pentru salarii. 
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„Noi am reuşit să accesăm înainte de această criză un ajutor de salvare de 37 de 

milioane de euro, dar acest ajutor de salvare poate fi utilizat strict pentru plata 

combustibilului, certificatelor verzi, ratelor la leasing, deci nu pentru salarii, nu 

pentru altceva. Am accesat măsura guvernamentală şi 1.144 de angajaţi TAROM 

din cei 1.800 au trecut în şomaj tehnic. O parte dintre angajaţi au fost trimişi în 

concedii. Cei de la Tehnic au avut, în această perioadă, posibilitatea să remedieze 

toate întârzierile pe care le aveau. Am reuşit să realizăm câteva zboruri charter cu 

avioanele Boeing la care am scos pur şi simplu scaunele şi le-am transformat în 

cargo şi am realizat câteva transporturi din China, de unde am reuşit să obţinem 

ceva venituri. De asemenea, am realizat câteva zboruri charter pentru muncitorii 

sezonieri, zboruri umanitare cu aprobarea Ministerului Afacerilor Externe, 

respectiv Ministerului Afacerilor Interne. Una peste alta, am reuşit să 

supravieţuim”, a spus Bode. 

Măsuri de restructurare şi eficientizare trebuie aplicate şi în cazul altor companii 

aflate în portofoliul Ministerului Transporturilor, precum CFR Marfă 

„Eu cred că este momentul să intervenim şi să facem această restructurare şi 

eficientizare a acestei companii, şi nu doar a TAROM, pentru că în portofoliul 

ministerului nostru sunt companii cu probleme cum ar fi CFR Marfă, care este într-

un concordat preventiv, în condiţiile în care trebuie să restituie acel ajutor de stat 

acordat în timpul guvernării Ponta, de 570 de milioane de euro. Compania CFR 

Marfă este o companie strategică ce deserveşte instituţii strategice ale statului 

român şi de aceea este obligatoriu să rămână a statului”, a precizat Bode. 

(Sursa: g4media.ro) 

 

 

 Raport OMS privind sanatatea copiilor din Romania - exista si vesti bune 

Raportul privind sanatatea copiilor si adolescentilor publicat marti de Biroul 

Regional OMS pentru Europa prezinta date ample privind sanatatea fizica, relatiile 

sociale si starea de bine mentala a 227.441 de elevi cu varste de 11, 13 si 15 ani din 

45 de tari. 
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Raportul arata ca, in Romania, nivelurile activitatii fizice in randul adolescentilor 

sunt in scadere fata de 2014, in timp ce comportamentele sedentare sunt in crestere 

accentuata. 

 

"Datele din 2018, discutate pe larg in acest raport, aduc, deopotriva, vesti proaste 

si vesti bune referitoare la sanatatea si starea de bine a adolescentilor. 

 

De la perceptia acestora privind suportul social pana la implicarea in fenomenul 

de bullying si in comportamentele de risc, studiul confera informatii foarte 

valoroase pentru o perceptie reala a vietii si sanatatii adolescentilor. 

 

Ne-am implicat cu multa responsabilitate in Studiul international HBSC care da 

voce tinerei generatii si aduce in prim-plan ingrijorarile, preocuparile si 

perspectivele lor referitoare la propria sanatate si stare de bine. 

 

Il consideram un instrument de lucru extrem de important care trebuie sa existe in 

agendele publice ale expertilor in sanatate si ale politicienilor, in egala masura", a 

declarat prof. univ dr. Adriana Baban, coordonator pe Romania al proiectului. 

 

Situatia copiilor si adolescentilor in Romania 

 

Raportul prezinta rezultatele cheie ale Studiului Comportamente legate de sanatate 

la scolari (Health Behaviour in School-aged Children - HBSC), care este realizat 

din 4 in 4 ani de catre Organizatia Mondiala a Sanatatii. 

 

In Romania, studiul a fost derulat de Departamentul de Psihologie, Laboratorul de 

Psihologia Sanatatii, Universitatea Babes-Bolyai, Cluj-Napoca, sub coordonarea 

prof. univ. dr. Adriana Baban, in colaborare cu biroul OMS in Romania. 

Studiul a fost realizat pe un esantion national reprezentativ care a cuprins un total 

de 4.567 elevi de 11, 13 si 15 ani. 

 

Comparativ cu rezultatele studiului din 2014, in prezentul raport se regasesc 

urmatoarele informatii privind situatia copiilor si adolescentilor din Romania: 
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Mai putini adolescenti de 15 ani, comparativ cu 2014, si-au inceput viata sexuala. 

 

Procentul adolescentilor supraponderali si obezi scade usor, pentru prima data de la 

inregistrarea acestuia in 2006, insa doar la baieti. Pentru fete se constata o tendinta 

ascendenta. 

 

Comportamentele de sanatate orala sunt in crestere comparativ cu anii precedenti, 

insa procentele raman, in continuare, relativ modeste: mai putin de jumatate dintre 

baieti si putin peste jumatate din fete se spala zilnic, de cel putin 2 ori, pe dinti. 

 

Aproape jumatate dintre adolescente si peste o treime din adolescenti folosesc 

intens retelele de socializare pentru a comunica cu prietenii, in crestere fata de 

2014. 

 

Implicarea in comportamente violente si bullying a scazut considerabil, la cel mai 

mic nivel de cand se colecteaza datele HBSC. 

 

"Copilaria si adolescenta sunt perioade importante din viata fiecaruia. Sanatatea 

si starea de bine la aceasta varsta pot fi un pasaport pentru buna dezvoltare a 

persoanelor in viitor. 

 

Sa stim ce are nevoie tanara generatie in ceea ce priveste comportamentul sanatos 

ne ajuta sa construim politici de educatie pentru sanatate si interventii 

personalizate in domeniile nutritiei, abuzului de substante, sanatatii mintale si nu 

numai. 

 

De aceea, studiul HBSC, care urmareste experientele tinerilor de mai mult de 35 

de ani din numeroase tari, este un instrument extraordinar pentru a pune lucrurile 

in perspectiva pentru factorii de decizie care se ocupa de modelarea viitorului 

pentru generatiile urmatoare", a declarat dr. Miljana Grbic, reprezentanta OMS in 

Romania. 
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Situatia la nivel international 

 

Studiul privind sanatatea si starea de bine a adolescentilor releva o serie de 

rezultate, cum ar fi: 

 

● Mai putin de 1 din 5 adolescenti respecta recomandarile OMS cu privire la 

activitatea fizica; numarul de adolescenti care fac miscare a scazut cu aproximativ 

o treime din 2014, in special in randul baietilor. 

 

● Majoritatea adolescentilor nu urmeaza recomandarile actuale privind nutritia, 

subminandu-si sansele la o dezvoltare sanatoasa. Aproximativ 2 din 3 adolescenti 

nu consuma suficiente alimente bogat nutritive, in timp ce 1 din 4 mananca 

dulciuri si 1 din 6 consuma bauturi indulcite, in fiecare zi. 

 

● Nivelurile de obezitate si supraponderalitate au crescut din 2014, afectand acum 

1 din 5 tineri, cu niveluri mai mari in randul baietilor si al copiilor; 1 din 4 

adolescenti se percep pe sine ca fiind prea grasi, in special fetele. 

 

● Consumul de alcool si fumatul au continuat sa scada, dar numarul actual de 

consumatori de alcool si tutun ramane crescut in randul adolescentilor de 15 ani, 

cea mai des consumata substanta fiind alcoolul. 1 din 5 adolescenti de 15 ani 

(20%) a baut de doua sau de mai multe ori pe parcursul vietii, si aproape 1 din 7 

(15%) a baut alcool in ultimele 30 de zile. 

 

● Comportament sexual la risc: 1 din 4 adolescenti care fac sex nu foloseste 

metode de protectie. La varsta de 15 ani, 1 din 4 baieti (24%) si 1 din 7 fete (14%) 

declara ca au avut contact sexual. 

 

La momentul publicarii celui mai recent studiu HBSC, care prezinta rezultatele din 

2017/2018, intreaga lume se confrunta cu pandemia de COVID-19. Urmatorul 

studiu, care va contine rezultatele din 2021/2022, va reflecta impactul pandemiei in 

vietile tinerilor. 
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Rezultatele studiului international sunt disponibile 

aici: www.euro.who.int/en/hbsc-spotlight-vol1 

 

Despre studiul HBSC 

 

Studiul HBSC a urmarit experientele tinerilor timp de peste 35 de ani si reprezinta 

un instrument esential in identificarea progresului realizat in privinta unui numar 

mare de indicatori de sanatate si sociali, precum si pentru sublinierea domeniilor 

care necesita actiuni concertate la nivel de politici si interventii practice. 

 

Datele studiului HBSC sunt utilizate la nivel national, regional si international 

pentru a obtine perspective noi cu privire la sanatatea si starea de bine a 

adolescentilor, pentru a intelege determinantii sociali ai sanatatii si pentru a 

fundamenta politicile si practicile in sensul imbunatatirii vietii tinerilor, in 

Regiunea Europeana si in Canada. 

 

Centrul International de Coordonare al HBSC se afla in cadrul Universitatii din 

Glasgow, Marea Britanie. Mai multe detalii despre studiu si despre tarile 

participante sunt disponibile aici www.hbsc.org. 

 

Romania a devenit membra a retelei HBSC/WHO in anul 2004, in urma unei 

evaluari sistematice si atente pe o perioada de doi ani a capacitatii institutionale si 

expertizei profesionale a colectivului de cercetare din cadrul Laboratorului de 

Psihologia Sanatatii, Universitatea Babes-Bolyai, Cluj-Napoca, coordonat de prof. 

univ. dr. Adriana Baban. 

 

Pana in prezent, in Romania au fost colectate date pentru studiul HBSC/WHO in 

patru momente diferite: 2006, 2010 si 2014, respectiv 2018. 

 

Acest fapt permite in prezent atat analiza situatiei recente privind comportamentele 

de sanatate ale adolescentilor, cat si analiza tendintelor evolutive ale acestor 

aspecte in intervalul 2006-2018. 

(Sursa: ziare.com) 

http://www.euro.who.int/en/publications/abstracts/spotlight-on-adolescent-health-and-well-being.-findings-from-the-20172018-health-behaviour-in-school-aged-children-hbsc-survey-in-europe-and-canada.-international-report.-volume-1.-key-findings
http://www.hbsc.org/
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 Muncitorii sezonieri schimbă legea în Germania 

Protestele muncitorilor sezonieri români de la fermele și abatoarele din Germania 

față de condițiile de muncă și cazare vor duce la schimbarea legislației muncii în 

această țară, a anunțat ambasadorul României la Berlin, Emil Hurezeanu. 

Verificările făcute după numeroasele scandaluri declanșate în aceste ferme au scos 

la iveală că între muncitor și angajatorul principal, proprietarul fermei, există 

uneori un lanț de patru-cinci subcontractori, ceea ce favorizează abuzurile. 

Un astfel de protest al muncitorilor români a avut loc marți la o fermă de căpșuni 

de lângă Bonn, unde oamenii au ajuns cu contract de muncă din țară. Ferma a intrat 

în insolvență și a fost preluată de un executor judiciar, iar ambasadorul român 

spune că oamenii își vor primi salariile, chiar dacă vor fi plătite de statul german. 

 

Hurezeanu a spus, marți seară, la Digi 24, că protestatarii au ajuns la Consulatul 

României de la Bonn, unde au stat de vorbă și cu ministrul Muncii, Violeta 

Alexandru, aflată în vizită în Germania exact pe acest subiect. Mai mult, valul de 

scandaluri cu muncitori sezonieri români a devenit subiect politic și va avea ca 

efect schimbarea legislației muncii. 

Potrivit ambasadorului român, miercuri ministrul Muncii din Germania va prezenta 

în ședința de guvern, cancelarului Angela Merkel, un proiect pentru a schimba 

legislația muncii, în abatoare, unde sunt mulți muncitori sezonieri, dar și în 

agricultură. 

"Ministrul cere, de exemplu, să fie eliminați subcontractorii, pentru că în lanțul 

acesta dintre angajator și angajat au intervenit agenții de muncă, alți angajatori 

intermediari. Uneori, sunt patru-cinci subcontractori, iar distanța dintre angajatorul 

principal și angajați a crescut foarte mult în detrimentul angajatului. Oamenii 

vorbesc cu subangajatorii, nu cu angajatorii direcți. Ministrul german al Muncii 

vrea să prezinte mâine (miercuri -n.r.) - e o premieră istorică în Germania - un 

proiect prin care aceste lanțuri de subangajatori, din industria cărnii în principal, să 

fie desființate”, a explicat Emil Hurezeanu. 

https://www.digi24.ro/stiri/actualitate/muncitorii-sezonieri-romani-fac-istorie-in-germania-hurezeanu-legea-muncii-va-fi-schimbata-dupa-scandalurile-din-ferme-si-abatoare-1309770
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El a dat asigurări că toate salariile muncitorilor vor fi plătite, iar mai departe 

muncitorii vor alege dacă vor pleca de la ferma intrată în insolvență la un alt 

angajat sau dacă vor reveni acasă. 

(Sursa: Digi 24) 

 

 Ministrul de Interne anunță deschiderea a cinci noi puncte de trecere a 

frontierei cu Ungaria, începând de miercuri 

Ministrul de Interne, Marcel Vela, afirmă că, de miercuri, vor fi deschise alte cinci 

puncte de trecere a frontierei cu Ungaria. Este vorba de Cenad, Turnu, Salonta, 

Valea lui Mihai și Urziceni. 

 

În ultimele zile, punctele de frontieră cu Ungaria au fost extrem de aglomerate, 

timpul de așteptare la Nădlac fiind de aproape patru ore. 

 

„De mâine (miercuri - n.r.), în urma discuțiilor de azi (marți - n.r.), Poliția de 

Frontieră din Ungaria și din România vor stabili următoarele lucruri: tranzitul de 

autoturisme să se facă pe mai multe intrări, pentru că acum se fac doar pe Nădlac, 

Nădlac 2 și la intervenția noastră și înțelegerea dânșilor (...) și pe încă trei puncte. 

După discuția de astăzi avem posibilitatea să deschidem pe încă cinci puncte. 

Acum se intră pe Nădlac 1, Nădlac 2, pe Vărșand, pe Borș și Petea. De mâine, dacă 

ne înțelegem și sper să ne înțelegem în urma discuțiilor de astăzi, se va putea intra 

pe Cenad, pe Turnu, pe Salonta, pe Valea lui Mihai și pe Urziceni. În acest mod, 

evident că fluxul de mașini chiar dacă vine pe fluxul din Ungaria într-un mod 

organizat, pe interval de timp, în acest sens se poate bifurca pe 10 direcții, ceea ce 

este foarte bine, că scade presiunea pe Nădlac 1 și Nădlac 2”, a spus Vela, citat de 

Mediafax. 

Practic, vor exista 10 puncte de frontieră deschise, iar cetățenii care vin în România 

vor fi informați în timp real despre timpul de așteptare în fiecare punct de frontieră, 

prin alte mijloace decât cele disponibile pe site-ul Poliției de Frontieră. 
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„O a doua inițiativă pe care să o avem este de a informa în timp util pe toți cei care 

vor să tranziteze Ungaria spre România despre timpii de așteptare (...), inclusiv 

prin Ambasadă și prin toate mijloacele de informare. Să le aducem la cunoștință 

celor care vin spre România despre timpii pe care îi pot avea la intrarea în țară pe 

unul sau pe altul din cele 10 puncte de trecere a frontierei”, a mai spus ministurl de 

Interne. 

O altă soluție pentru a fi evitată aglomerația ar fi încurajarea folosirii autocarelor, 

în care ar putea intra mai multe persoane decât în mașinile mici. 

„Ieri (luni - n.r.) s-a decis că este posibil și transportul de persoane în zona 

internațională. Coroborat cu faptul că pe analizele noastre dacă se deschide acest 

transport de persoane scade presiunea cu autoturismele, partea maghiară este 

deschisă la dialog, (...) să stabilim un culoar doar pentru microbuze și autocare. 

Acest traseu să fie deschis, spre deosebire de cel pentru autoturisme 24 din 24 de 

ore. Un autocar ar cuprinde ca volum de pasageri cel puțin 10 autoturisme. 

Presiunea care vine pe punctul de trecere a frontierei va fi foarte redus și vom 

încuraja acest transport cu autocare sau microbuze care va fi organziat indiferent de 

oră”, a mai declarat Marcel Vela. 

Șefii Poliției de Frontieră din România și Poliției de frontieră din Ungaria se vor 

întâlni miercuri pentru a stabili regulile noi pentru intrarea în țară. 

Ministrul de Interne Marcel Vela s-a aflat în vizită în Vama Nădlac, după 

aglomerația din ultimele zile, însă, la ora vizitei, vămile erau goale. 

Întrebat de jurnaliști dacă este adevărat că românii erau opriți în Ungaria, pentru a i 

se da ministrului informația că situația este sub control, Marcel Vela a catalogat 

această informație drept „fake news”, afirmând că Poliția de Frontieră Română nu 

are posibilitatea de a impune ceva Poliției de Frontieră din Ungaria. În plus, a spus 

Vela, Ungaria are orar stabilit în care permite tranzitarea frontierei. 

(Sursa: Mediafax) 
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 Bulgaria, Grecia și Serbia au ajuns la un acord privind libera circulație a 

persoanelor începând cu 1 iunie 

Circulaţia persoanelor între Bulgaria, Grecia şi Serbia va fi permisă de la 1 iunie 

fără obligativitatea unei perioade de carantină de 14 zile pentru limitarea epidemiei 

de coronavirus, informează marţi Reuters şi BTA. Deși a participat la discuții, 

România nu face parte din acest acord care are o importanță deosebită din 

perspectiva turismului, negocierile urmând a fi reluate. 

 

Pentru libera circulație între Bulgaria, Grecia și Serbia va fi nevoie doar de o 

declaraţie scrisă la frontieră, care să ateste că semnatarul nu prezintă simptome de 

COVID-19, călătoreşte pe proprie răspundere şi nu este supus carantinei în ţara sa, 

precum şi de un număr de telefon pentru contact. 

 

Anunţul a fost făcut de premierul bulgar Boiko Borisov, după o videoconferinţă în 

format cvadrilateral cu lideri de la Atena, Bucureşti şi Belgrad, transmite Agerpres. 

El şi-a exprimat speranţa că România se va alătura în curând iniţiativei regionale 

de liberă circulaţie şi a dezvăluit că Bulgaria poartă tratative în vederea relaxării 

restricţiilor de deplasare şi cu Austria şi Germania. 

 

La videoconferinţa organizată la iniţiativa lui Borisov au participat preşedintele 

sârb Aleksandar Vucic şi premierii grec şi român, Kyriakos Mitsotakis, respectiv 

Ludovic Orban, precum şi miniştrii de interne, de externe, ai turismului, sănătăţii şi 

transporturilor din Bulgaria, Grecia, România şi Serbia. 

 

Liderii celor patru ţări urmează să se întâlnească direct pe 1 iunie, la Varna, a mai 

anunţat prim-ministrul bulgar. Bulgaria şi-a închis frontierele de la jumătatea lui 

martie, permiţând doar repatrierea cetăţenilor bulgari şi circulaţia diplomaţilor şi a 

angajaţilor sezonieri, cu obligativitatea carantinei. 

 

Până acum, la nivel naţional s-au confirmat 2259 de cazuri de infectare cu 

coronavirus, dintre care 112 au dus la deces. Intensitatea epidemiei a început însă 

să scadă, ceea ce a permis relaxarea unora din restricţiile de circulaţie; marţi s-au 

înregistrat doar 24 de cazuri noi. 

(Sursa: hotnews.ro) 
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 Planul Comisiei Europene pentru relansare economică: Nu vom copia pur și 

simplu propunerea franco-germană 

Comisia Europeană nu va copia pur şi simplu o propunere franco-germană pentru 

planul său de relansare care va fi prezentat săptămâna viitoare, şi care va include o 

combinaţie de împrumuturi şi granturi în locul granturilor sugerate de autorităţile 

de la Paris şi Berlin, a declarat marţi un purtător de cuvânt al Executivului 

comunitar, transmite Reuters. 

 

Franţa şi Germania au propus luni un fond de revenire în valoare de 500 de 

miliarde de euro, fond care ar urma să ofere granturi pentru regiunile şi sectoarele 

Uniunii Europene care au fost cel mai grav lovite de pandemia de coronavirus, în 

ideea de a le ajuta să îşi revină fără a majora însă nivelul datoriilor lor. 

 

"În propunerea noastră va fi un echilibru între granturi şi împrumuturi", a declarat 

marţi purtătorul de cuvânt al Comisiei Europene, Eric Mamer, la o conferinţă de 

presă. "Vom vedea care este această balanţă săptămâna viitoare, când vom veni cu 

propunerea noastră", a adăugat Eric Mamer. 

 

Preşedinta Comisiei Europene, Ursula von der Leyen, trebuie să prezinte pe 27 mai 

propriul său plan pentru relansare economică pe continent. "Propunerea (franco-

germană) merge în sensul celei pregătite de Comisie, care va ţine cont de asemenea 

de punctele de vedere ale tuturor statelor membre şi ale Parlamentului European", a 

precizat şefa executivului comunitar într-un comunicat de presă. 

 

Pe de altă parte, Guvernul austriac a insistat luni asupra faptului că orice ajutor 

european ar trebui să ia "formă de împrumuturi, şi nu de subvenţii". "Poziţia 

noastră rămâne neschimbată. Suntem dispuşi să ajutăm ţările cele mai afectate cu 

împrumuturi", a scris pe Twitter luni seara cancelarul austriac, Sebastian Kurz. 

 

Preşedintele francez Emmanuel Macron şi cancelarul german Angela Merkel au 

propus luni un plan de relansare în Europa de 500 de miliarde de euro pentru a face 

faţă impactului economic al noului coronavirus, care a aruncat Europa într-o 

recesiune de o amploare istorică. 
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"Pentru a susţine o relansare durabilă care restabileşte şi întăreşte creşterea în UE, 

Germania şi Franţa susţin crearea unui Fond de relansare ambiţios, temporar şi cu 

obiective precise" în cadrul viitorului buget al UE şi căruia să i se aloce "500 de 

miliarde de euro", subliniază o declaraţie comună. 

 

Element important, Parisul şi Berlinul propun ca executivul comunitar să finanţeze 

această susţinere pentru relansare împrumutându-se de pe pieţe "în numele UE". 

 

Aceşti bani vor fi utilizaţi ca "cheltuieli bugetare" de ţările europene şi "sectoarele 

şi regiunile cele mai afectate", subliniază declaraţia. 

 

În plus, "ţările beneficiare ale planului de relansare nu vor trebui să ramburseze 

ajutoarele", a afirmat Macron, ceea ce reprezintă un element de solidaritate inedit.  

(Sursa: Agerpres) 

 

 Rezoluția Uniunii Europene privind anchetarea modului în care a fost 

gestionată pandemia de coronavirus, adoptată de OMS 

O rezoluție a Uniunii Europene privind investigarea răspunsului internațional la 

pandemia de coronavirus a obținut marți susținerea adunării ministeriale anuale a 

Organizației Mondiale a Sănătății, informează Reuters. 

 

Dintre cele 194 de state membre ale OMS, inclusiv SUA, nimeni nu a avut obiecții 

cu privire la rezoluția inițiată de Uniunea Europeană în numele a 100 de state, 

printre care Australia și Japonia. 

 

Practic, nicio delegație nici cea a SUA, nici cea a Chinei nu au luat cuvântul, 

rezoluția fiind declarată adoptată de către peședintele adunării Keva Bain, în 

aplauzele celor prezenți. 

 

Rezoluția inițiată de UE și susținută de Australia solicită lansarea „unui proces de 

evaluare” cât mai curând posibil pentru a examina răspunsul internațional asupra 

sănătății și măsurile luate de Organizație ca răspuns la pandemie. 
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Beijingul s-a opus inițial ideii de investigație internațională cu privire la pandemie. 

Proiectul adoptat marți nu menționează însă China sau orașul Wuhan. 

 

Marele exclus al Adunării este Taiwanul, care a confirmat că nu a primit nicio 

invitație și a criticat China pentru „intimidare”. 

 

Potrivit Beijingului, prezența Taiwanului la Adunare ar fi fost posibilă doar după 

recunoașterea prealabilă a principiului „o singură Chină”, deoarece statul chinez 

consideră insula o parte a teritoriului său, destinată reunificării, chiar și cu folosirea 

forței. 

 

Deși nu face parte din OMS, Taiwanul ar fi dorit să participe pentru a împărtăși din 

experiența sa de succes în lupta împotriva coronavirusului, deoarece a raportat doar 

440 de cazuri și șapte decese, datorită activității intense de diagnostic și prevenire. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 

https://www.hotnews.ro/stiri-international-24004157-virus-microscopic-adus-genunchi-inca-nu-stim-facem-peste-100-tari-cer-ancheta-asupra-masurilor-oms-cazul-covid-19.htm?nomobile
https://www.hotnews.ro/stiri-international-24004157-virus-microscopic-adus-genunchi-inca-nu-stim-facem-peste-100-tari-cer-ancheta-asupra-masurilor-oms-cazul-covid-19.htm?nomobile
https://www.hotnews.ro/stiri-international-24004157-virus-microscopic-adus-genunchi-inca-nu-stim-facem-peste-100-tari-cer-ancheta-asupra-masurilor-oms-cazul-covid-19.htm?nomobile

